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ההכנסות קודש למכון מאיר 
תוכן המודעות באחריות המפרסם בלבד 

בהוצאת

ע"ש אליעזר מאיר ליפשיץ הי"ד

בס"ד • ה' שבט ה'תשפ"ג שבת פרשת בא • גליון 1394 • נא לשמור על קדושת הגליון

יהדות באהבה

נס יציאת מצרים היה בפתאומיות, בדליגה. כברק באה הגאולה אחרי מאות שנים של חשכה ועבדות 
במצרים. באחת התגלתה לעיניהם של ישראל ולהבדיל לעיני המצרים, היכולת של הקב"ה - שאינו 
מוגבל בזמן ומקום – ואשר ברצותו, הוא גואל אותנו בחיפזון. נס זה אנו מצווים לספר לבנים, דור אחר 
דור, ככתוב: "והיה כי תבואו אל הארץ אשר יתן ד' לכם כאשר דיבר, ושמרתם את העבודה הזאת, והיה 
כי יאמרו אליכם בניכם מה העבודה הזאת לכם? ואמרתם זבח פסח הוא לד' אשר פסח על בתי בני 
ישראל במצרים בנגפו את מצרים ואת בתינו הציל" )שמות יב כה-כז(. ואכן בקרבן פסח מצרים נאמר: 
"וככה תאכלו אותו מתניכם חגורים, נעליכם ברגליכם ומקלכם בידכם, ואכלתם אותו בחיפזון פסח 
הוא לד' " )שמות יב יא(. רש"י מפרש: "הקרבן קרוי 'פסח' על שם הדילוג והפסיחה שהקב"ה היה מדלג 
על בתי ישראל מבין בתי מצרים, וקופץ ממצרי למצרי וישראל אמצעי נמלט, ואתם עשו כל עבודותיו 

לשם שמים. דרך דילוג וקפיצה". 

נכון לעכשיו, אמנם נס יציאת מצרים היה בפתאומיות, ואת קרבן פסח מצרים אכלנו במהירות 
ובחיפזון. אבל חז"ל מלמדים אותנו, שקרבן פסח שמקריבים בהמשך הדורות אין אוכלים אותו בחיפזון 

אלא במתינות ולאט )ע' פסחים צו א(.
גם בדורנו, דור התחיה הלאומית, עלינו להבחין בין גאולה שהיא כפסח מצרים, גאולה נסית בחיפזון, 
לבין הגאולה הטבעית שהיא לאט לאט. כדברי הרב חרל"פ: לפי שבמצרים היה העיקר - שחרור הנפש, 
לכן היתה הגאולה בחיפזון, אבל מצד הגוף נשאר העם בצביונו הגלותי, פחד מכל דבר ובעתות משבר 
רצה לחזור אל הגלות "ניתנה ראש ונשובה מצרימה". לא כן הגאולה העתידה שאין אחריה גלות שאז 
ייגאל גם הגוף, לפיכך היא מתנהלת לאט לאט, "קמעא קמעא". וזה רק בגאולת הגוף הלאומי, אבל 
גאולת הנפש תהיה גם לעתיד בחיפזון, "ופתאום יבוא אל היכלו האדון אשר אתם מבקשים ומלאך 
הברית אשר אתם חפצים" )מלאכי ג א(. כי הטבע הולך בהדרגה והנס בא באופן פתאומי, וכאשר יגיע 
תור גאולת הנפש, יתחיל לזרוח ולהבהיק אור גאולת הנשמה בפתאומיות... וישובו הבנים לאביהם 
שבשמים בתשובה נפלאה ובאהבה גמורה ללכת אחרי ד' אלוקיכם ולהידבק בו... וגם כל הרחוקים מד' 
ומתורתו ישמעו ויבואו לתת לו כתר מלוכה )הרב חרל"פ זצ"ל ממעיני הישועה כא(. ויתקיים בנו במהרה 
"ובא לציון גואל ולשבי פשע ביעקב, נאם ד' ואני זאת בריתי אותם אמר ד'. רוחי אשר עליך ודברי אשר 

שמתי בפיך לא ימושו מפיך ומפי זרעך ומפי זרע זרעך אמר ד' מעתה ועד עולם". אמן כן יהי רצון.
בציפייה לגאולה השלמה
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  בהוספת יהדות באהבה!

יהדות באהבה
מכון מאיר

 • אלפי שיעורים
 • קירוב רחוקים
• מאות תלמידים
  • ערוץ ילדים
• אולפן גיור
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הרב ליאור לביא 
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נתק פילוסופי
כתב הרב במידות הראי"ה - 

אי אפשר להשיג השגה ברורה כי אם על ידי ענוה

השגה ברורה תלויה באופן מוחלט במידת הענווה. 
כדי להבין אמירה זו נתבונן בדברי הרב קוק, 

אורות הקודש ג, מוסר הקודש טו -

הפילוסופיא האסכולית חושבת את המוסר ואת 
השכל לשני אורגנים מיוחדים, מובדלים זה מזה, 
שהם מחוברים זה עם זה רק חיבור מוכני. המידות 
הרעות מעכבות את ההשגה הבהירה, אבל עיכוב 

זה הוא רק עיכוב תנאי.

לדעתם המוטעית של הפילוסופים, אדם בלתי 
מוסרי יכול לזכות להשגה. אין קשר מהותי בין 
מידות לשכל. מידות רעות מפריעות להשגה רק 
ברמה הטכנית, בייצרן תנאים סביבתיים בלתי 
מתאימים לחשיבה, אך אינן פוגמות בעצם יכולת 

החשיבה. 

לפעמים יוכל המשכיל להתגבר על התוכן הרשעתי 
שלו, אף על פי שלא יכבשנו, מכל מקום יעלה בשכלו 
להשיג אמתיות נשגבות, אלא שיעלה לו הדבר 
בקושי יותר. ומזה התוכן, המפריד את העולמים 
היסודיים של החיים והמציאות זה מזה, מתהוה 
אחר כך פרץ גדול בכל תוכני המוסר והשכל, וגם 

בכל ערכי השקפות העולם יחד.  

לשיטת הפילוסופים, כשיצליח הרשע להתגבר 
על תאוותיו, גם אם לא תיקן אותן, וימצא זמן 
פנוי להפעיל מחשבתו, יעלה בשכלו להשיג 
אמתות נשגבות. תפיסה פילוסופית זו, גורמת 
לפריצות והרס בתכני המוסר והשכל, ובהשקפת 

העולם בכלל.

מידות ושכל ישראלי
לא כן אומרת התורה, אור ישראל מופיע בגבורה 
המלאה  האחדות  את  מכרת  וישרה,  עליונה 
והמתאימה. השכל והמוסר אינם אורגנים שונים, 
שרק על ידי אמצעיים צריכים הם להיות מחוברים 
זה עם זה, נשמה אחת, עצם אחד הוא, ושמרתם 

ועשיתם כי הוא חכמתכם ובינתכם.

השיטה  את  לחלוטין  דוחה  ישראל  תורת 
הפילוסופית הזו. אור חכמת ישראל, מופיע 
בגבורה מעשית שמקורה בשמי שמים, ישרה 
במעשיה כפי שעשה אותה האלוקים, ומכירה 
באחדות נפש האדם, המלאה באור ד' בהתאמה 
בין כל חלקיה. כדברי הרמב"ם בתחילת שמונה 
פרקים, 'נפש האדם היא אחת'. השכל והמוסר 
מחוברים יחדיו. הם שני חלקי מהות אחת. כמאמר 

התורה, דברים ד, 'ושמרתם ועשיתם, כי היא 
חכמתכם ובינתכם'. שמירת מצוות התורה, היא 
חכמתנו. מוסריותנו היא אשר מרוממת את שכלנו, 

ועושה את ישראל חכמים.

ואותה האחדות של החכמה והמוסר מורה, שכל 
החשָכה מוסרית היא בעצמה החשכה שכלית, 
לא תוכל להיות מושלמת בשום התגברות שכלית 
שבעולם. באותה הפנה שהרשעה מונחת שמה, שם 
האִולת שוכנת, ובאותם החיים שפגימה רוחנית 
שוכנת, אין הזיו הא-להי מתגלה כל עיקר, שכינתא 
לא שריא באתר פגים. על כן התשובה מכל חטא, 

היא תמיד תנאי עקרי בתכונת חכמת ישראל.

אומרת, שהחשכה  והמוסר  אחדות החכמה 
מוסרית היא החשכה שכלית, לא רק משום 
שנפילה מוסרית מפריעה לחשוב אלא משום 
שהמוסר הוא חלק מהותי מהשכל הישראלי. בלי 
מוסר אין שכל. בכל מקום שמונחת רשעה, שם 
האיוולת שוכנת. השכל הישראלי בא מהשראת 
שכינה עלינו, מהתגלות אור ד' בתוכנו. באותם 
חיים שפגימה רוחנית שוכנת בהם, אין הזיו 
האלוקי שוכן כל עיקר. השכינה אינה שורה במקום 
פגום. על כן, מי שרוצה לזכות לחכמת ישראל, 
מוכרח קודם כל לחזור בתשובה. להכין עצמו 
ככלי קיבול לאור השכינה, אור החכמה האלוקית.

הרב יצחק חי זאגא

מידות הראי"ה - ביאור למידת ענווה – פיסקה ה'

השגה ברורה לע"נ הרב חיים מאיר דרוקמן זצ"ל

 
 

תתקיים ביום ראשון ז' בשבט 
בשעה 20:00

בבית כנסת משכן אריאלה 
רחוב שאול אביגור 6 ירושלים

 

 

בתוכנית:
 תפילת ערבית 

סיום ש"ס משניות לעילוי נשמתו
דברים מפי : 

הרב אריאל אדרי
הרב יקי וייס

הרב צבי קוסטינר
תא"ל (מיל) ארז וינר

 
 

עליה לקברו בהר הזיתים
 ביום שני ח' בשבט ה'תשפ"ג בשעה 14:45

 
בבניין ירושלים ננוחם 

 

ילון שמואל פרחי ז"ל

אזכרה במלאת שלושים 
לפטירתו של 

אבינו, בעלי, ואחינו
בית הספר התורני סביבתי מצפה רמון

הכינוס השנתי ה- 16 בנושא חינוך ילדים 
לזכרו ולעילוי נשמתו של הילד הרך והטהור

משה יהודה דביר ז”ל
במלאת 25 שנה לפטירתו

יום העיון יעסוק בנושא:

חינוך לעמל תורה 
מתוך אהבה

יערך ביום חמישי י"ח שבט תשפ"ג
בבית המדרש הישן של מכון מאיר

15:40 מנחה
16:00 הרב דוד גיהמי

17:00 הרב יורם אליהו
18:00 הרב בועז כהנא

19:00 הרב יהושע וונדק

משפחת דביר
מצפה רמון

חנוך לנער

עזרת הנשים פתוחה
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הרב אשר בוחבוט
ר"מ במכון מאיר

שם משמואל לפרשה
 הרב יורם אליהו ר"מ במכון מאיר

פרק י"ג בפרשתנו, מתחיל בדבר ה' אל משה 
"קדש לי כל בכור... באדם ובבהמה לי הוא". מיד 
אחר כך מצוה ה', זכור את היום הזה לקדשו, 
מצווה על איסור חמץ ואכילת מצה, ומזכיר את 
מצוות התפילין, ורק בפסוק י"א חוזר ומפרט 
את מצוות פדיון הבן ופטר חמור. שואל השם 
משמואל )שנת תרע"ב עמ' קכא(, מדוע לא 
כתבה התורה את מצוות קדושת הבכורים מיד 
אחרי תחילת הפרק, מדוע הפסיק במצוות היום 
טוב והתפילין ורק אחר כך חזרה התורה לדין 

קדושת הבכורים?

לצורך תירוצו מביא השם משמואל מדברי סבו 
הרבי מקוצק, שכותב, שכנגד כל מכה ממכות 
לבני  בקדושה  פתח  כנגדה  נפתח  מצרים, 
ישראל, וזה מה שנאמר נגוף ורפוא, נגוף – מכה 
למצרים ורפוא – רפואה לישראל, ומכת בכורות, 
שהיתה ביטול הראשית של המצרים במיתת כל 
בכוריהם שהם הראשית של כל בית, "לעומתה 
בישראל".                                                                                                               הראשית   ונתקדשה  נתרוממה 
כל דבר במציאות יש בו ראשית. אומר השם 
משמואל, פסח הוא ראשית מועדי וזמני ישראל, 
ארץ-ישראל ובית המקדש הם ראשית העולם, 
כלומר נבראו ראשונים ומשם התפשט העולם. 
ובנפש, באדם, המוח והלב הם הראשית. כך 
יש לנו כאן את שלושת המרכיבים היסודיים 
במציאות, עולם – שנה – נפש, וכולם מוזכרים 
בפרשתנו בפרק הזה, פרק י"ג. "והיה כי יביאך", 
ועשיית הפסח בבית המקדש – זו קדושת המקום 
– עולם. מצוות חג הפסח ואיסור אכילת חמץ – 

זו קדושת הזמן – שנה. ותפילין של יד נגד הלב 
ושל ראש נגד המוח הם הראשית ב-נפש, שכן 
מטרת התפילין, "לקדש את הלב, זה תשוקת 

האדם, והמוח זה המחשבה".

מוסיף השם משמואל שאף כי בתפילין כתוב 
לשים אותם 'בין עיניך' שמים אותם בגובה 
הראש לרמוז, "שקדושת המחשבה תלויה בראיית 
העיניים". והוא מסביר שהמחשבה כמעט אינה 
ברשותו של האדם, אין לו שליטה אם עולה בו 
מחשבה זרה, אך הוא יכול להסירה ולא להשאירה 
אצלו, אבל כדי שלא תבוא לו מחשבה לא ראויה, 
זה תלוי בשמירת העיניים, בזה תלוי הכל וזה יסוד 
כל התורה כולה, "ואם האדם מקדש לבו ומוחו 
)שהם הראשית שלו ושל נפשו( אז שוכנת אתו 
תורת ה' בקרבו ממש, ואורייתא וקב"ה כולא חד".

מקדושת  הראשית של האדם במוח ובלב, 
מתפשטת הקדושה  גם מחוצה לו, מתקדש גופו, 
מה שמתבטא בקדושת הבכורים, ראשית הבנים, 
ומסתעפת לראשית קניינו שזה ראשית הבהמה 
הטהורה שיש לה קדושת בכור, ואף מסתעפת 
לכל מה שמשמש את גופו, דבר המתבטא בפדיון 

פטר חמור שגם לו יש קדושה.

עוד  נראה לו לומר שעניין הפסח, איסור חמץ 
ואכילת מצה, מקדש את הגוף. תפילין של יד 
שמניחים כנגד הלב, מקדש את הנפש שמשכנה 
בלב, ותפילין של ראש מקדש את השכל שמשכנו 
במוח בגובה של הראש. בפרשת קדש לי יש 
שלושה סוגי קדושה של בכורים שמקבילה 

לקדושות הללו: קדושת בהמה טמאה - פטר 
חמור, נצמחת מקדושת הגוף שבאדם, שייך לזה 
גם ממונו )כספו( של האדם, שהוא חומרי ביותר 
כמו החמור שיש לו איזו קדושה כגון הפדיון; 
בכור בהמה טהורה  מסתעף מקדושת הנפש 
שבאדם, שעניין הקורבנות הוא שתבוא נפש 
)הבהמה( ותכפר על הנפש; בכור הבנים מסתעף 

מקדושת השכל שבאדם. 

ובכך מתורצת הקושיה למה הקדימה התורה 
את דיני הפסח ומצוות התפילין לדיני פדיון 
הבכורים. כמו שביארנו, שלושת סוגי הראשית 
האלו הפסח, הקרבתו במקדש ומצוות התפילין, 
הם קדושות הראשית שמהם מסתעפים שלושה 
סוגי קדושות הבכורים. אז הקדימו את סיבת 

הדבר לדבר עצמו.

מסיים השם משמואל ומבאר מה עלינו ללמוד 
מכל זה "ומזה תצא לנו תוכחת מוסר לכל אדם 
שיתייקר בעיניו הראשית שלו – )ורומז עניני 
עריות שלא יבזבז כוחו לבטלה(. וכן הראשית 
שבכל יום ויום יהיה מוקדש לגבוה, כדברי רש"י 
)במדבר כג, כד( "עומדים משנתם שחרית כלביא 
וכארי, לחטוף את המצוות, ללבוש טלית, לקרוא 
את שמע, ולהניח תפילין". השם משמואל מלמד 
אותנו לקדש את הראשית, ביום יום, בהשכמה 
וקיום המצוות והוא מסיים,  זריזה לתפילה 
"וחסידים הראשונים  לא דיברו דברי חול קודם 
התפילה". בכך מקדש האדם את ראשית היום שלו 
לעבודת ה', וזוכה להמשיך את כל יומו בקדושה. 

קדש לי כל בכור – מעלת הראשית        

אנו מוצאים דמות מהאומה המצרית שניצלה 
פרעה,  בתו של  בתיה  זו  הבכורות.  ממכת 
שאימצה את משה רבנו וגידלה אותו כאם. 

ובמה היא זכתה?

בתיה שהיתה בכורה לפרעה מלך מצרים, 
הייתה אמורה למות עם כל הבכורות. 

במדרש מובא שהפסוק "טעמה 
כי טוב סחרה לא יכבה בלילה 
נרה" נאמר על בתיה בת פרעה. 
משה רבנו מתפלל עליה שלא 
שעשתה  החסד  בזכות  תמות 

עימו, ולכן נאמר "טעמה כי טוב 
סחרה", כלומר, בזכות שאימצה את 

משה "מצאה לה פרקליט טוב", ונרה לא 
כבה במכת בכורות. "ותקם בעוד לילה" – בעוד 
כל בכורות מצרים מתים, היא מצליחה לקום 

בזכותו של משה רבינו.1

חז"ל מספרים לנו שבתיה התגיירה. הם דורשים 
זאת מהפסוק "ותרד בת פרעה לרחוץ על היאור" 
– שירדה לרחוץ מגילולי בית אביה,2 לומר שכפרה 
בעבודה הזרה הנעשית במצרים. היא מתחילה את 
דרך גאולתה ביציאתה מהארמון המלא בעבודה 
זרה. בשל רצונה להתנקות ולהיטהר היא הולכת 

למקור המים, ליאור, ושם היא רואה את משה. 
נערותיה אומרות לה: מלך גוזר גזרה שכל הבן 
הילוד היאורה תשליכהו, ואת בת המלך רוצה 
להחיות אותו? בא המלאך גבריאל וחבטן בקרקע. 
היא ממשיכה לבדה בדרך טהרתה, והקב"ה עוזר 
לה – ש"הבא ליטהר מסייעים אותו".3 
היא שולחת את ידה למשות את 
הולכת  וידה  היאור,  מן  משה 
ומתארכת. והיא זוכה להיקרא 
יהודית "שכל הכופר בעבודה זרה 

נקרא יהודי".4

בתיה לוקחת אליה את מושיען של 
ישראל וקוראת לנער בשם משה. 
מכאן והלאה הקב"ה קורא כך למשה – 
בסנה ובכל התורה כולה. "מכאן אתה למד שכרן 
של גומלי חסדים, אף על פי שהרבה שמות היו 
לו למשה, לא נקבע לו שם בכל התורה אלא כמו 
שקראתו בתיה בת פרעה, ואף הקדוש ברוך הוא 
לא קראהו בשם אחר".5 להראות את גדולתה. 
במדרש מובא ששמה של בת פרעה לא היה 
בתיה, אלא שהקב"ה מעיד עליה בשם זה: "שהרי 
את לקחת את משה שלא היה בנך וקראת לו בנך, 
אומר הקב"ה אף את לא בתי ואני קורא אותך בתי, 

שנאמר 'אל בני בת-יה בת ה'".6

בתיה זוכה לצאת ממצרים עם עַם ישראל, כפי 
שכתוב: "אמר הקדוש ברוך הוא: הואיל וזאת 
הביאה ישועה לישראל והוצאתן לחיים, הריני 
מאריך לה בחיים עם ישראל ]...[ זאת שבאת 
ועזבה מלכות בית אביה, ונדבקה בם, אני משלם 
לה."7 בתיה זוכה להינשא לכלב בן יפונה שנקרא 
מרד כיוון שמרד בעצת המרגלים. ומובא בגמרא 
שזה הזיווג המתאים ביותר – כלב מרד בעצת 
המרגלים והלך נגד הזרם, ובת פרעה מרדה 
בגילולי בית אביה והלכה נגד התרבות המצרית.8

מכוח האימוץ של משה רבנו זכתה בתיה בת 
פרעה להיכנס לגן עדן בחייה. מעטים בעולם 
זכו לכך.9 כאמור לעיל, בתיה התגיירה ונהייתה 
חלק מהעם היהודי. הגמרא מספרת שהיא ילדה 
את ירד שהוא משה רבנו. ושואלת הגמרא: והרי 
בתיה לא ילדה את משה, אלא רק גידלה אותו? 
עונה הגמרא: "לומר לך שכל המגדל יתום ויתומה 
בתוך ביתו מעלה עליו הכתוב כאילו ילדו."10 בספר 
הזוהר מתואר עד כמה גדולה הזכות שלה באימוץ 
משה רבנו:11 מובא שם שיש היכל בגן עדן של 
נשים צדקניות, והיכל אחד נקרא על שם בתיה 

בת פרעה. 

המשך המאמר בעמוד 6<

 דמות בתיה בת פרעה ובמה היא זכתה
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יסוד הנצרות
 פעם פנו אלי מהסוכנות, וביקשו את הסכמתי 
להיפגש עם פרופסורים, אנשי מדע. אחר כך 
התגלה שהם פרופסורים לדת, תיאולוגים נוצרים. 
כך התגלגל שנפגשתי עם חבורה גדולה של 
נוצרים. הם מילאו את האולם הגדול בבניין 

הישן. בסוף הפגישה קם אחד ושאל אם 
אני יכול לומר מה החולשה הרוחנית 

והחיסרון שאנחנו מוצאים בנצרות. 
אמרתי לו: אתה לוחץ ומכריח 
אותי לומר דבר לא נעים: אנחנו 
בשום אופן איננו יכולים לעכל 

את המושג אלוהים-אדם. אלוקים 
הוא בורא ואדם הוא נברא, ואת כל 

הפטפוט על נברא-בורא, בורא-נברא, 
- אין לנו אפשרות לבלוע. סיפרתי להם מה 

שזכרתי מילדותי, לפני שעלינו מרוסיה, על החרם 
שהשלטונות הפרבוסלאביים הנוצרים פרסמו 
בעיתונים על הסופר המפורסם טולסטוי. הוא 
היה בעל תשובה, אדם חשוב וגדול, בעל מרחב 

רוח מוסרי. הוא גם כתב דברים על יהדות. הוא 
לא היה טיפש, והתייחס גם לאמונה שלהם, ולכן 
החליטו להחרים אותו. הם לא התביישו להחרים 
אותו מפני שנתברר שהוא לא מאמין בלידה ברוח 
הקודש של האל-האדם. יש להם מין קסם נפלא, 
שאלוהים יכול להיות אדם ולהתגלות 
ברוח הקודש; פלאי פלאים... על 
זה החרימו אותו. אכן, אמרתי 
לחבורת האורחים ביטוי חריף 

ודוקר, דברים כדרבנות.
רחמנות עליהם, הם נעלבו. 
הם לחצו אותי אל הקיר, לכן 
אמרתי להם דברים כהווייתם. קם 
אחד מהחשובים שלהם ושאל אם 
אני יודע שלא כל הנוצרים חושבים ככה. 
אמרתי להם: אגיד לכם. אני יודע שהעולם הנוצרי 
הוא עולם גדול של גויים ומורכב מכמה כתות 
ומפלגות. הדבר הבולט ביותר בעולם הנוצרי 
קתולים  בין  אצלם  המפורסם  החילוק  הוא 

ופרוטסטנטים. זה מפורסם ומוכר לכולם. יש כמה 
חילוקים ביניהם, אבל החילוק העיקרי ביניהם 
הוא שאלה בלי תמונות ואלה עם תמונות. טוב, 
זו התקדמות, עבודה זרה בלי תמונות, קצת פחות 
גסה. אך גם אצל אלה שהם בלי תמונות, יש נוסח 
וסדר תפילה בו מתפללים בכפליים, במין שיתוף, 
גם אל האב וגם אל הבן, כביכול יש שני אלים. 
מתפללים אל הכתובת של הבן, ממילא ]לדעתם[ 

זו כתובת אלוהית, וממילא זו עבודה זרה. 

כך נשאר עד ימינו. כמו בדברי רש"י1 שהמינים "אלו 
תלמידי ישו הנוצרי אשר הפכו דברי אלקים חיים לרעה”. 
לוקחים את היחס לאלוקים חיים ומעבירים אותו לאלוהים 
הקבור, אלוהים המת. ובמקום אחר הגמרא2 מביאה על 
המינות את הפסוק "אמר נבל בלבו"3, ורש"י מפרש: 

“ואין לך נבל מן ההופך דברי אלקים חיים"4.

-
1. ראש השנה יז, א.

2. ברכות יב, ב.

3. תהלים יד, א.
4. ע"פ שיחות הרצ"י אורות התחיה פרק כ, עמ’ 178-9.

 הרב דוד לנדאו
מתורת הרב צבי יהודה

המשך המאמר של הרב אבינר מעמוד 8 <

  ב"אינקוגניטו", INCOGNITO, בעילום שם. 
"הסתר אסתיר פני". "אכן אתה אל מסתתר". 
לך זה נראה מקרה והנך חושב: לו אדם זה 
היה יוצא חמש דקות לפני כן, היה ניצל. לא 

כן! הכל סדר א-להי.

שמא תאמרו: הרי מסופר בגמרא על שליח 
מלאך המוות שטעה ולקח נפש אחרת מזו 
שנצטווה עליה. רב יוסף בכה על כגון זה 
ואמר: "יש נספה בלא משפט" )משלי יג כג. 
חגיגה ד ב. ה א(. אכן טעות נוראה, אך גם היא 
שייכת לסדר ההנהגה הא-להית. גם אדם טועה, 
גם "מלאך טועה" - הכל מריבונו של עולם, 
שמתגלה גם דרך חכמת החכמים וגם דרך 
טיפשות הטיפשים, גם דרך צִדקות הצדיקים 
וגם דרך רשעות הרשעים, גם דרך בינת הנבונים 
וגם דרך טעויות הטועים. "שמע ישראל, ד' 
אלהינו ד' אחד" )ועיין לנתיבות-ישראל לרבנו 

הרב צבי יהודה ח"א עמ' ט(.

קורה שאדם "נספה בלא משפט", כגון במלחמה, 
כדברי מרן הרב קוק )אורות, המלחמה(. הוא 
לא עשה דבר רע שבגללו נשפט למוות. אך 
אין כאן הפקרות. אמנם אין זה משפט של שכר 
ועונש, אבל זה לפי סדר ההנהגה האלהית. אין 
זה משפט, אך זה צדק, אומר הגאון מוילנא 
)אבן שלמה(. יש עוד הנהגות מלבד שכר ועונש, 
כדברי הרמח"ל, בספרו דעת-תבונות: יש הנהגת 

היִחוד, של ד' אחד ושמו אחד. 

שמא תשאלו: אם אדם נספה בלא משפט וזה 
סדר הצדק הא-להי, למה לנו לבכות? אלא 
שאדם זה אהוב לנו. נכון שיש צדק א-להי 
בהילקחו למרומים, אך אנו אוהבים אותו, 

ובוכים מרורים על העלמו.

ודאי תשאלו: אם יש כדור לכל כתובת, וכתובת 
לכל כדור, למה עלינו להיזהר? למה לא ייסע 
אדם כמשוגע? ממה נפשך, אם נגזר עליו למות, 
ימות גם אם יסע בזהירות, ואם נגזר עליו לחיות, 

יחיה גם אם ייסע כמשוגע?

תשובה: כי הקדוש ברוך הוא ציווה עלינו 
"ונשמרתם מאד לנפשותיכם". הרמח"ל מסביר 
שריבונו של עולם ציווה עלינו לנהוג על פי 
חוקי הטבע, ונתן לנו במתנה את השכל לשם 
כך. ד' שומר עלינו ואחד משומריו הוא השכל. 
מי שנכנס לסכנה, מגיע לו עונש חמור, ויתכן 
שיהיה מסור בידי חוקי הטבע עד כדי קיצור 
חיים, כאילו אין כאן ריבונו של עולם )מסילת 
ישרים סוף פרק ט(. אמרנו "כאילו" – כי באמת 
ריבונו של עולם מסתתר, וגם משחק חוקי הטבע 
הוא על פי הגזרה האלהית. כל העושה עבירה 
עלול שיתקצרו חייו, כי "שנות רשעים תקצרנה" 

)משלי י כז(.

הידיעה שלכל כדור יש כתובת, אינה מבטלת 
כהוא זה את חובת הזהירות. אין לאמונה הזאת 
נפקא מינא מעשית. בכלל, אין פוסקים הלכה 
על פי ענייני אמונה, אלא על פי גדרי השולחן 
ערוך: באיזו סכנה אסור להיכנס, מותר להיכנס, 
מצוה להיכנס - כל אלו מתבררים על פי קני 
מידה הלכתיים. אך ביהדות, מלבד הלכות, יש 
גם אמונה. הלכה מדריכה אותנו מה לעשות. 
אמונה מדריכה אותנו מה לחשוב, מה להאמין, 
מה להרגיש, מה לשאוף, ואין זה פחות חשוב, 
אדרבה, מתוך אמונה יש כוח וגבורה לקיים 

מצוות ד'.

לכן יאמר אדם: יודע אני שעל פי הלכה חייב 
אני לצאת למלחמת-מצוה, אך מפחד אני, אמור 
לו: אל תפחד, לכל כדור יש כתובת, יש השגחה 
פרטית. אם הגיע קצו, מלאך המוות ימצאהו 
בכל מקום. אם לא הגיע קצו, מלאך המוות לא 

ישיגהו בשום מקום. אם מצוה להסתכן עבור 
עליה לארץ, בניין הארץ ומלחמה על הארץ, 
אין לך מה לחשוש. ואם אדם  שהלך במצות 
בוראו בכל זאת קרה לו משהו, סימן שהקיץ 
הקץ שלו ותם זמנו. זה היה קורה לו, גם לו 
נשאר בבית, כי מלאך המוות, מה לו פה, מה 
לו שם, הוא יגיע לכל מקום, או ליתר דיוק יביא 

את האדם למקום הנכון בזמן הנכון.

מעשה במלך שלמה שהיו לו שני סופרים יפי 
תואר אליחרף ואחיה בני שישא. יום אחד הוא 
ראה את מלאך המוות עצוב ושאלו למה. השיב: 
כי עלי לקחת שני אנשים אלה. מיד מסר אותם 
שלמה לשדים מהירים כדי להביאם למחוז 
לוז, מקום שבו אין מלאך המוות שולט. אלא 
שבדיוק בהגיעם לשער העיר נפטרו. למחרת, 
פגש שלמה המלך את מלאך המוות ושאלו 
למה. השיב: לא יכולתי לקחת אותם במקום 
אחר, כי נגזר עליהם למות דווקא בשערי לוז. 
מיד פתח שלמה ואמר: רגליו של אדם הן 
אחראיות עליו, ולמקום שבו נתבקש, שם הן 
מובילות אותו, כלומר )רש"י( "למקום שנגזר 
עליו למות בו, משם הוא מתבקש ליטול נשמתו" 

)סוכה נג א(.

לא רק שיש השגחה פרטית, אלא הקב"ה 
"מחדש בטובו בכל יום תמיד מעשה בראשית" 
)ברכת יוצר המאורות(, מחיה אותנו כל רגע, 
קל וחומר שהוא שומר עלינו בכל רגע ורגע. 
אתה  עלול  מסוכנים,  מעשים  תעשה  אם 
להיענש. מלחמת רשות הינה מסוכנת ואינה 
מצוה, לכן מי שנשא אשה אל ייצא שמא ימות. 
אך במלחמת מצוה "הכל יוצאין, אפילו חתן 
מחדר וכלה מחופתה" )רמב"ם מלכים ז ד(, 
"וכל הנלחם בכל לבו… מובטח לו שלא ימצא 
נזק… ויבנה לו בית נכון בישראל" )שם שם טו(. 
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קלישאות הן בדרך כלל עניין של מצב מנטלי. 
משפט יכול לעבור לידנו ולהותיר גיחוך ציני, 
ובנסיבות אחרות, אותן מילים בדיוק – ייכנסו 
אלינו ללב ויגרמו לנו להתרגשות גדולה. המצב 
המנטלי תלוי כמובן גם במי שאומר את הדברים 

אבל לא פחות מכך גם במי ששומע אותם.  
השבוע  בסוף  פרסם  מגל  ינון  העיתונאי 

שעבר סרטון קצר שבכותרתו 
כתב כך: "אחרי 30 קילומטר 
של מסע צוות בסיירת גולני, 
מתחת לאלונקות, ולפני העליה 
למוחרקה, זה מה שאמר מפקד 

הצוות לחייליו": 
"בחדשות וברשתות החברתיות, 

כל מה שמדברים עליו זה מלחמת אחים, ומלחמת 
אזרחים, כל מיני מילים כאלה. כשהופכים לצוות, 
כמו מה שעברנו הלילה, נראה לי, זו התשובה 

לכל הדיבורים האלה. 
מתחת לאלונקה יש שמאלני ויש ימני ויש אשכנזי 
ויש מזרחי ויש דרוזי ויש עולה חדש, יש פה 
חמש שפות, יש פה אנשים מהצפון, מהדרום 
ומהמרכז. יש פה מצפון תל אביב ויש פה מיהודה 

ושומרון, וזו התשובה שלנו לדבר הזה. 
פה כמו במדינה, אם אחד עוזב את האלונקה, אחד 
מפקיר את המשימה, כל האלונקה תיפול ביחד 
איתו. למי שבחוץ אולי זה ישמע כמו קלישאה, 
אבל בשבילנו פה זה החיים. באמת אם מישהו 

יפקיר את האלונקה – האלונקה תיפול. 
בהקשר הזה, כשתתקשרו להורים שלכם היום 
בערב, תגידו להם: אני לא יודע מה אתם רואים 
ברשתות החברתיות, או בפייסבוק, או בטלוויזיה, 
אבל כל זה שטויות, ועם ישראל פה מאוחד מתחת 

לאלונקה. וזה לא רק פנימה, זה גם החוצה. 

כל החבר'ה שאנחנו מדברים עליהם, בחיזבאללה 
ובאיראן, זה חבר'ה שרואים את מה שקורה פה 
במדינה ושמחים. אז אנחנו עונים לעם ישראל 
ואומרים לו: אנחנו מאוחדים מתחת לאלונקה".  
כשראיתי את פניהם של החיילים הסחוטים, עם 
האלונקות על כתפיהם, מנסים להקשיב לנאום 
חוצב הלהבות של מפקדם, תוך כדי עוד ניסיון 
כושל למצוא זווית יותר נוחה 
לאלונקה על הכתף, חשבתי, 
נזכר בעצמי באותם מסעות: 
בטח הם בכלל לא מקשיבים 
ורק רוצים לסיים כבר ולהוריד 
את האלונקה מהכתף הדואבת. 
אבל במחשבה שניה, כך חשבתי, 
יש דברים שאפשר כנראה להבין רק עם אלונקה 
על הכתף אחרי 30 קילומטר של מסע מפרך.  

מתחת לאלונקה
השבת, ה' בשבט, תחול אזכרתו של האדמו"ר 
מגור, בעל ה"שפת אמת", שהלך לעולמו לפני 
מאה ושמונה עשרה שנים בגיל 58. בדרשה 
שנשא בראשית ימי הנהגתו, בפרשת בא, בשנת 
תרמ"א )1881(, נגע בנקודת האחדות הקמאית 
והשורשית שמעמידה אותנו כעם אחד מאוחד: 
"וזה הרמז בהזאה על המשקוף והמזוזות, לידע 
כי עדיין הוא רק התחלה כמו שכתוב )שיר 
השירים ה, ב(: 'פתחי לי', דרשו חז"ל )שיהש"ר 
ה ב, ב(: 'כחודה של מחט, ואני אפתח לכם 
כפתחו של היכל', וזה נתקיים אז, כי ביציאת 
מצרים היה רק פתיחת הפתח. וה' יתברך הגן על 
נקודה מועטת זו, כמו שכתוב )שמות יב, כג(: 
'ופסח על הפתח'. והגם שיצאו ביד רמה, רצה 
ה' יתברך שיהיו בני ישראל בעיניהם אגודת 

אזוב, ולידע כי הם עדיין אצל הפתח לקוות 
ולכנוס לפני ולפנים, כמו שכתוב )שיר השירים 
א, ד(: 'הביאני המלך חדריו' – במתן תורה" 

)שיהש"ר א ד, ב(. 
בני ישראל מצד עצמם, ערב היציאה ממצרים, 
נמצאים בתחתית, בשפל המדרגה. אבל מן הצד 
השני, זהו גם השער והפתח לעתיד הגדול 
והמזהיר שעוד מצפה להם. מה שמבוקש מהם 
באותה שעה היסטורית הוא להכיר מצד אחד 
במצבם השפל, כאזוב, אך מאידך – להתאגד 
ולהתאחד יחד, כאיש אחד בלב אחד. אגודת אזוב. 
והאחדות הזאת היא גם המבוא והפתח לאחדות 

שתופיע בהמשך התהליך, למרגלות הר סיני.
הכאב הפיזי בנשיאת האלונקה ממוסס משהו 
מהנוקשות של העמידה האינדיווידואלית. הזיעה 
שנוטפת לתוך העיניים ונספגת במדים מוסיפה 
גם היא לתחושת ההתמוססות הזאת. "פה כמו 
במדינה, אחד עוזב את האלונקה, אחד מפקיר 
את המשימה, כל האלונקה תיפול ביחד איתו. 
למי שבחוץ אולי זה ישמע כמו קלישאה, אבל 
בשבילנו פה זה החיים. באמת אם מישהו יפקיר 

את האלונקה – האלונקה תיפול".   
כאמור, קלישאות תלויות מאוד, במצב המנטלי. 
כאשר אדם מרגיש ברמה האישית כמו אזוב, 
את  וחש  הכבד,  הנטל  תחת  כורע  כמעט 
ההזדקקות להתאגד יחד, לקבל כוח ממה שהופך 
אותנו מיחידים בודדים לאחד גדול ומאוחד, הוא 
קולט את האמת הגדולה שמעבר למילים. כי יש 
דברים שכדי להבין אותם באמת צריך לכבות 
לרגע את הטלוויזיה, ולצאת שנייה מהרשתות 
החברתיות, ואז כשעומדים שוב בפתח, מגלים 
את "עם ישראל פה מאוחד מתחת לאלונקה".     

בשביל הנשמה
 הרב ליאור לביא ר"מ במכון מאיר

על מה חשבתי כשראיתי את פניהם של החיילים הסחוטים, עם האלונקות על כתפיהם, 
מנסים להקשיב לנאום חוצב הלהבות של מפקדם. 

בלי קלישאות

מפרשים רבים עוסקים בשאלה כיצד פרעה מתעקש שלא לשחרר 
את בני ישראל למרות המכות שמחמירות מפעם לפעם? יתרה מזאת, 
הפסוק ש"ה' מכביד את ליבו" נדמה כסותר את עיקרון הבחירה 
החופשית. אחד ההסברים ניתן בידי הרמב"ם )שמונה פרקים, פרק 
ח( שבתחילת הדרך אכן הייתה לפרעה בחירה חופשית, אולם מכיוון 
שלא בחר בטוב, הגיע בשלב מסוים לנקודת "אל-חזור" שבה כבר 

אינו מסוגל לשנות את עצמו ללא הכרח חיצוני.

העיקרון הנ"ל יכול להסביר לנו תופעות בהתנהגות האנושית. 
לעיתים אנו מוצאים את עצמנו - במישור האישי, החברתי או הלאומי 
- מתמודדים עם דמויות שאינן ניתנות לשינוי בטווח הקצר. אף 
שהמציאות טופחת על פניהן פעם אחר פעם הן מתעקשות לגרור 
אותנו יחד איתן לתהום. לעיתים צריך להכיר בכך שיש לנו עסק 
עם אדם שייאלץ ללמוד בדרך ארוכה וקשה את טעותו – לעיתים 
בעולם הזה ולעיתים בעולם הבא – אבל בינתיים אנחנו צריכים 

להשתחרר ממנו.

עם ישראל לא מנסה לשכנע את פרעה. רודנים תרבותיים לא 
יתנדבו לוותר על כוחם. אדם שרומס אחרים במשך שנים לא יכול 
להשתנות למרות אלפי הקורבנות שהוקרבו למען "פנטזיות השלום" 
שלו; למרות הפירוק המשפחתי והתרבותי שזועק לשמיים; למרות 
הפסדו פעם אחר פעם בבחירות. פשוט צריך לצאת מהמיצרים: 
לחגור את המותניים ולפסוח מעל המכשולים. אין צורך להתרגש 
מזעקות השבר של בעל מכה, חבר כפייתי או של מיעוט הזוי 
שמאיים ב"מלחמת אחים". כאשר המציאות האובייקטיבית היא 
טובה, יציאה לחופש היא בעיקר החלטה נפשית שלנו. תחליטו 
למשל לחסום את מספר הטלפון של המטרידן; ותרו על הוויכוחים 
עם טרולי-רשת; אל תבזבזו זמן בצפייה בתקשורת המגויסת – 
ותראו שהדמויות הללו פשוט נעלמות מחייכם. הדמיון מנפח את 
בצק-השעבוד הרבה יותר ממה שהוא באמת. תשתחררו מניפוחים 
והחמצות, מַצו את נקודת הטוב )"מצה"( והיצירה בעולמכם, ותראו 

שקל ופשוט לצאת לחירות.

אז והיום
אורות הפרשה

 הרב חגי לונדין ר"מ במכון מאיר
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מובחנות, אינטימיות ומה שביניהן בנישואין

שאלה:
לאחרונה כתבת על מובחנות ואינטימיות רגשית 
ואני לא מבינה כל כך, מה זה אומר, ביישום בפועל. 
אתן לך דוגמא: תחילה למען ההגינות, חשוב לי 
לכתוב לך שבעלי הוא אדם נפלא. מסור בעבודה, 
למשפחה וגם לי. הבעיה היא בעצם שלי. כך 
נראה לי. הוא גם טיפוס מנהיג ויוזם וגם משתף 
אותי במה שעובר עליו. אך הבעיה שעל ידו אני 
מרגישה קטנה ולא חשובה, אף שהוא ממש מפרגן 
לי ומציע לי לבלות איתו בילויים זוגיים ואני לא 
נענית לו. גם בגלל ההרגשה שלי וגם מפני שיש 
לנו קשיים תקציביים שהוא לא מודאג מהם כמוני, 
אני נמנעת  מלשתף פעולה ומראה לו שאני ממש 
מרגישה טוב עם זה שאין לנו בילויים זוגיים, אף 
שבתוכי אני ממש עצובה. יותר מזה, הוא לא מנסה 
לברר מה עובר עלי. אני מרגישה בודדה. אני 
חוששת להראות לו מה קורה בתוכי. אני לא רוצה 
להכאיב לו, כי הוא באמת אדם טוב. אני יודעת 
שאני משחקת אותה. אני לא יודעת איך להביא 
את עצמי. איך מצד אחד להיות אני, אם הבנתי 
נכון שזו הכוונה למובחנות, ומצד שני, להרגיש 

חיבור רגשי, מה שקראת לזה אינטימיות. 
אמרת שמכיוון שלא ניתן להתייחס באופן 
אישי במייל, אז תכתבי מאמר על כך. 

תודה מראש על התייחסותך.
 

תשובה:
אכן שאלתך מבטאת את שני הנושאים הנ"ל. 
את כותבת שאינך גלויה כלפיו ומסתירה את 
רגשותייך, למעשה, את לא מבטאת את אישיותך 
ולכן אינך מובחנת בתוך הקשר הזוגי שלכם. 

אני מבינה שמכיוון שהוא פעיל ויוזם, חרוץ 
ומסור, את מרגישה שהוא טוב ממך עשרת 
מונים ולכן את מרגישה קטנה ולא חשובה. 
את מרגישה בודדה, כי אולי את לא יוצרת עדיין 
אינטימיות רגשית שכוללת ביטוי אישי שלך, גם 
אם הדברים לא ינעמו לאוזניו. את שומרת עליו, 
כדי לא להכאיב לו כשיידע מהם רגשותייך. 
זה לא מתאים לקשר זוגי. זה דומה יותר לקשר 
של אמא וילד, כשהאמא מגוננת על הילד שלה, 

מחשש שיכאב לו.  
מתקבל הרושם שאולי את ואולי גם אחרים, 
רואים בזוגיות משוואה של: או-או. מי יותר ממי. 
אם האחד טוב, השני ביחס אליו פחות טוב. זו 
משוואה שמתאימה לעולם תחרותי. סגנון כזה 
לא מתאים ולא נכון בקשר זוגי. בנישואין יש 
מקום ל: גם וגם. מאה אחוז מקום וערך לכל 
אחד, גם כשקיימת שונות בין בני הזוג. אישך 
כפי שאת אומרת חרוץ ומסור ואת אולי טובה 
בעשייה אחרת שהיא שלך ומתאימה לך וייתכן 
שאישך לא יכול לתפקד כמוך ואין זה חסרונו. 
אלא שלכל אחד יש תפקיד וכישרונות  שנכונים 
ומתאימים בדיוק לאישיותו ולייעודו, 
גם אם אינם חיצוניים ובולטים לעין 
כל. אישך לא מברר מה עובר עליך, 
מפני שאת אומרת לו שאת מרגישה 
טוב איתו. אז הוא מאמין לך וכיצד יידע 
מה עובר בנבכי לבבך, אם לא תגלי לו? ככל 
שתסתירי יותר וגם תצפי שיברר מה עובר עלייך, 
העומס הרגשי והכעס כלפיו ילכו ויצטברו, עד 
שהסאה תוגדש ואז כבר לא תוכלי לשאת זאת. 
או שתתפרצי כלפיו כשאינו יודע על מה ולמה, 

או שתחניקי את הרגשות השליליים בתוכך, 
מה שעלול להוביל למחלות ולדיכאון שסופם, 

מי ישורנו.

כדי ליישם מובחנות ואינטימיות בדרך של 
גם וגם:

 תרגישי בהוויה שלך, את כבודך וחשיבות 
ערכך, ללא השוואות ותחרות מול אישך.

 מתוך הרגשה זו, תפני אליו ותשתפי במה 
שעל ליבך, גם אם אלו רגשות כואבים. אנחנו 

הרי לא מושלמים, נכון? כבר כתבנו...
 הגילוי הזה, כבר ייצר קרבה רגשית ביניכם, 
כי הדברים נאמרים מתוך כבוד הדדי ושיתוף 

שהוא רק שלכם וביניכם.
 תסמכי על אישך שהוא אינו "שביר" והוא 
יכול להתמודד עם מה שתשתפי אותו. גם אם 
יהיה קשה לו, הוא יתמודד ויתגבר. באותה 
מידה, גם את. מותר ורצוי שיאמר את אשר 
על ליבו, גם אם לא יערב לך לשמוע. כך גם 
את תתמודדי ותתחזקי. הזהירות, כיצד לדבר 
עם בן הזוג שלא יפּגע, יוצרת ריחוק רגשי, ההפך 

מאינטימיות רגשית. 
במקרה הזה, כתבתי, כאשר הקשיים הם שלך 
כאשה. חשוב לי להדגיש שישנם גברים רבים 
שלא משתפים ברגשותיהם ומה שכתבתי לך, 

נכון גם כלפיהם. 
כאשר תפנימי את הנ"ל, למרות שאולי תאמרי 
ש"זאת חתיכת עבודה", אני בטוחה  שתזכי 

לשכרה בצידה.

לתגובות ולשאלות וכן להצעת נושאים 
esteravr@gmail.com - המעניינים אתכם

טובים השניים
אסתר אברהמי 

יועצת אישית זוגית ומדריכת כלות

המשך המאמר של הרב בוחבוט מעמוד 3<

ושלוש פעמים ביום היא זוכה לראות את דיוקנו 
של משה רבנו ומשתחווה ואומרת: אשרי חלקי 
שזכיתי לגדלו. ההיכל של בתיה בת פרעה נקרא 
"נשים שאננות" משום שאין הן מצטערות בצער 
של גיהינם. בזכות שהן גידלו בעל או בן צדיק, 
הזכויות שלהן הולכות ומאירות, והעולם הבא 

שלהן מאיר באור יקרות.

הזוהר ממשיך ומתאר שיש בגן עדן גם היכל 
של יוכבד, אימו של משה רבנו, אבל היא לא 
זוכה כמו בתיה לראות את דיוקנו של משה. 
מכאן למדים שהורה המאמץ ילד ומגדלו בתוך 
ביתו – כל מה שיאיר אותו ילד, יהיה לזכות ההורה 

המאמץ.

ומוסיף רבי צדוק הכהן מלובלין שלכל אומה 
יש נשמה של גרים, ועד שנשמת הגר לא תצא, 
אי אפשר להילחם עם אותה אומה, כמואב עד 
שתצא מהם רות המואבייה וכעמון עד שתצא 
מהם נעמה העמונית. וכן בתיה – עד שהיא לא 
ירדה לרחוץ על היאור והתחילה את תהליך 

הגיור, אי אפשר היה להיפרע מהאומה המצרית. 
ובמילותיו של ר' צדוק: "דניצוח כל אומה הוא 
על ידי קליטת השורש הטוב ממנו לקדושה 
כמו במצרים על ידי בתיה בת פרעה שוב כל 
הנשאר מהאומה הולכים לאבדון".12 ובזכות 
נשים צדקניות נגאלו ישראל ממצרים. משמע 
מכאן שדרשה זו נאמרה גם על בתיה בת פרעה, 
גרת הצדק ששמה שונה ליהודית, שעשתה 
דרך ארוכה בתהליך התקרבותה לקב"ה וזכתה 
להתווסף לעמנו ועלתה ונתעלתה למקום הגבוה 
ביותר של אותם הצדיקים הזוכים להיכנס לגן 

עדן בחייהם. 

-
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אַחְדוּת

ה הָרִאשׁונָֹה  אֻלָּ ר עַל הַגְּ ת בּאֹ מְסֻפָּ פָרָשַׁ בְּ
רָאֵל: יְצִיאַת מִצְרַיִם. חֲכָמֵינוּ  ל עַם יִשְׂ שֶׁ
רָאֵל לאֹ הָיָה  ל עַם יִשְׂ ב שֶׁ צָּ הַמַּ אָמְרוּ שֶׁ
רוּךְ  דושֹׁ בָּ חִינָה רוּחֲנִית, אֲבָל הַקָּ טובֹ מִבְּ

הוּא הֶחֱלִיט לִגְאלֹ אותָֹם.

ן  קָרְבַּ אֶת  לֶאֱכלֹ  הִצְטַוּוּ  רָאֵל  יִשְׂ נֵי  בְּ
ן  ל יְצִיאַת מִצְרַיִם. קָרְבַּ יְלָה שֶׁ לַּ סַח בַּ הַפֶּ
חָה  פָּ ל מִשְׁ חותֹ, כָּ פָּ סַח נֶאֱכַל לְמִשְׁ הַפֶּ
ן  רְבָּ מֵהַקָּ וְהָיָה אָסוּר לְהוצִֹיא  יַחַד,  בְּ

הַחוּצָה.

נֵי  ד אֶת בְּ ה' רָצָה לְלַמֵּ יָכולֹ לִהְיותֹ שֶׁ
חָה  פָּ ל מִשְׁ עֲלֵיהֶם לְהִתְאַחֵד. כָּ רָאֵל שֶׁ יִשְׂ
לְחַן  יַחַד סְבִיב שֻׁ בֶת בְּ חָה יושֶֹׁ פָּ וּמִשְׁ
קֶת הָאַחְוָה וְהָאַהֲבָה  דֶר, וְכָכָה מִתְחַזֶּ הַסֵּ

ין אִישׁ לְאֶחָיו. ה בֵּ מִתְרַבָּ

ל עַם  יּוּת שֶׁ חְתִּ פַּ שְׁ זְכוּת הָאַחְדוּת וְהַמִּ בִּ
עְבּוּד  ִ רָאֵל, הוּא זוכֶֹה לָצֵאת מֵהַשּׁ יִשְׂ

לֵמָה! ה שְׁ יעַ לִגְאֻלָּ רותֹ, וּמַגִּ וְהַצָּ
ישי, ערוץ הילדים

לילדים ותמצאו מגוון תכנים לילדי הגיל הרך!לילדים! היכנסו לאגף "קטנטנים" באתר ערוץ מאיר יש לכם אחים קטנים? גם להם מגיע ערוץ מאיר 

המלצת השבועהמלצת השבוע
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האם לכל כדור יש כתובת? על גזרה ובחירה
על סדר היום

 הרב שלמה אבינר

דוקא באמונה אלהית פשוטה, שאין בתוכה שום הגבלה ושום התחכמות אנושית, מתגלה האור העליון, 
והזיו הפנימי של החיים היותר שלמים. התהלך לפני והיה תמים. כל המדות הטובות מתכנסות דוקא 
בנקודה עליונה זו, וכל המדות הרעות בורחות ממנה. והיא, דוקא היא, ברוב פשטותה כוללת בקרבה 

את כל הנשגבות שבעולם, את כל האמת ואת כל השירה, את כל הגבורה ואת כל התפארת. וכשהעולם 
מתוקן נעשית נקודת אמונה עליונה בריאה וטבעית זו, המושלת בגאות עולם, ובני אדם מביטים וננהרים, 

מתמלאים חיי גודל ועז ואהבת הבריות, ורוח הסבלנות היותר עליונה, מדת הרחמים היותר נאדרים, 
וחפץ החסד והטוב היותר מלא, הזריזות היותר מחוטבה, והאימוץ האישי היותר ברור, מתלכדים באותו 

עז הרוח שהוא תולדתה הנאמנה של האמונה הטבעית הפשוטה והברה. וכל המחשבות היותר מופשטות 
מתכנסות אליה במנוחה וסידור מתוקן ומשוכלל, כי אין מחסור ליראיו  )שמונה קבצים ה, קסג(

האם לכל כדור יש כתובת? כן! כך מובא בשם 
הגאון מוילנא, על ידי תלמיד תלמידו, הצדיק 
רבי יוסף זונדל מסלנט: "זו טעות, מה שמורגל 
בפי העולם… שבעל בחירה יכול לעשות לאדם 
בלתי גזרת הבורא. רק שבכל דבר נגזר על 
האדם באיזה אבן ינגף. אבל בבעל בחירה לא 
נגזר איזה בעל בחירה יעשה לו לטוב ולמוטב, 
אבל אם לא נגזר לו מן השמים, אין בעל בחירה 
יכול לעשות לו מאומה" )תולדות הצריז"ס 
)עמ' קיב(. לכל אבן יש כתובת! אם אדם חוטף 
אבן, סימן שכך נגזר עליו. לאדם יש אמנם 
בחירה חופשית לזרוק אבן, אך לא יוכל להפר 
את הגזרה האלהית. היא חזקה מן האדם!  ד' 
גזר אפילו איזו אבן, אך לא גזר מי יזרוק את 
האבן. אם הזורק הפוטנציאלי יעשה תשובה, 
יימצא זורק חלופי. לצערנו לא חסרים זורקי 
אבנים ויורי יריות. אלא ש"מגלגלים חובה על 
ידי חייבים" )שמחות פרק ח(. הרבה שלוחים 
יש למקום: "הרבה הורגים יש למקום, הרבה 
מזיקים יש למקום, הרבה דובים יש למקום 
הרבה נמרים יש למקום. הרבה נחשים, הרבה 

עקרבים יש למקום" )שם(.

כבר שאל הרמב"ם למה נענשו מצרים, הרי כתוב 
"ועבדום ועינו אותם", "הרי גזר על המצרים 
לעשות רע"?! הוא משיב שד' לא גוזר על 
מצרי פלוני להרע לנו, "כל אחד ואחד מאותן 
המצֵרים והמרעים לישראל, אילו לא רצה להרע 
לנו, הרשות בידו, שלא גזר על איש ידוע אלא 
הודיעו שסוף זרעו להשתעבד בארץ לא להם" 

)הלכות תשובה ו ה(.

אין אדם מת אלא אם כן כך גזר ד' עליו. לא 
יתכן שד' יגזור עליו שיחיה, וזה שהרגו בבחירתו 
החופשית יהיה יותר חזק מריבונו של עולם. חס 
ולילה! האדם אינו הפקר! העולם אינו הפקר 
לגלגולי המאורעות! הרי זו השקפת אריסטו 
היווני כפי שמביא הרמב"ם במורה נבוכים: כי 
יש השגחה כללית על המין האנושי בכללו, שלא 
יִכלה, אך על האדם פרטי אין השגחה. אולם 
אנחנו מאמינים בהשגחה פרטית. "אני מאמין 
באמונה שלמה שהבורא יתברך שמו, יודע 
כל מעשה בני אדם וכל מחשבותם שנאמר: 
היוצר יחד לבם המבין את כל מעשיהם". "והוא 
אלי וחי גואלי וצור חבלי בעת צרה, והוא ניסי 
ומנוס לי, מנת כוסי ביום אקרא. בידו אפקיד 
רוחי בעת אישן ואעירה ועם רוחי גוויתי ד' לי 

ולא אירא" )אדון עולם(. ועוד פסוקים ומאמרי 
חז"ל לרוב.

אין הפקרות. אם אדם מת, אין זה מפני שזרקו 
עליו אבן או ירו עליו, אלא מפני שד' גזר שתם 
זמנו. לכל אחד, קץ קצוב לחייו, כמו שכתוב 
בגמרא )יבמות נ א(, אלא אם כן הוא חוטא, אולי 
יפחתו לו; ואם יהיה צדיק, יתקיים בו "מספר 
ימיך אמלא", לפי רבי עקיבא ולפי חכמים אף 

יוסיפו לו )שם(. כמובן איננו יודעים סודות ד', 
למה לזה מאריך ולזה מקצר.

אין מקרה. מה שנראה מקרה – באמת אינו 
מקרה, אלא ריבונו של עולם מסתתר בתוך 
חוקי הטבע. למה נקרא עולם? – כי הקדוש ברך 
הוא מעלים עצמו בעולמות שברא. אבל הכל 
– סדר ההנהגה האלוהית. המקרה הוא אלהים

המשך המאמר בעמוד 4 <

האירוע יתקיים ביום ראשון )5.2.23(, ליל ט"ו בשבט, בשעה 19.45 
בבית כנסת שירת אהרן, רח' ביאליק 46 גבעת שמואל

ציבור
תלמידי מכון מאיר 

לדורותיו מוזמן 
להקדים ולפגוש 

 את הרב
בשעה 19.00


